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Křest knihy o obci Žalkovice ve fotografii
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Zasedání konané dne 4. 2. 2020

Projednání záměru na rekonstrukci víceúčelového 
hřiště
O rekonstrukci víceúčelového hřiště v Žalkovicích tzv. 
„umělky“, zastupitelstvo i rada diskutovalo v loňském roce 
vícekrát. Stav tohoto sportoviště je v havarijním stavu. Tato 
akce byla zařazena do plánu akcí na rok 2020. Rozpočet na 
rekonstrukci hřiště, které je v provozu od roku 2004 a je hojně 
využíváno, je necelé 2 miliony Kč. Byla vyhodnocena vhodnost 
podat žádost o dotaci. Jednou z příloh žádosti je níže uvedené 
usnesení zastupitelstva obce, která žádá o dotaci. Vzhledem 
k předchozím projednáváním řešené investiční akce, již na 
tomto jednání zastupitelstva nebyla vedena diskuze. 
Zastupitelstvo obce Žalkovice podanou žádost o dotaci 
schválilo a souhlasí se závazkem finanční spoluúčasti  
z rozpočtu obce 2020.

Inventarizační zpráva za rok 2020, návrh na likvidaci 
hospodářských prostředků
Zastupitelé obdrželi elektronicky inventarizační zprávu  
i návrh na likvidaci hospodářských prostředků. K předloženému 
materiálu, krátce vystoupil starosta obce. Nebyly k němu 
žádné připomínky.
Zastupitelstvo obce Žalkovice Inventarizační zprávu a návrh 
inventarizační komise na likvidaci majetku obce, PO ZŠ a MŠ 
dle příloh schválilo.

Organizace slavnostního křtu publikace „Žalkovice 
dávné i nedávné“
Starosta obce přítomné seznámil s termínem 13. února 2020, 
kdy se bude křest knihy konat v sokolovně. V tento den bude 
také zahájen oficiální prodej knihy. Na křtu budou přítomni 
někteří z autorů knihy, zástupce Kroměřížského archivu. 
Jako doprovodný program bude hrát nejen cimbálovka. 
Bude také podáváno malé občerstvení. Starosta obeslal nejen 
členy současného, ale také minulého zastupitelstva, kteří se 
zasloužili o tom, aby kniha vznikla. Velké poděkování patři 
také rodákům a pamětníkům ze Žalkovic, kteří poskytli 
mnoho materiálů při tvorbě knihy. I ti byli osobně pozváni. 
Starosta požádal zájemce o tuto akci, aby se nahlásili na obecní 
úřad, čistě z pořadatelských důvodů. Sál se bude připravovat 
den dopředu tzn. středa 12. února. Následně budou v rámci 
Akademie 3. věku pořádány přednášky ke knize.
Zastupitelstvo obce Žalkovice vzalo na vědomí akci slavnostní 
křest knihy „Žalkovice dávné i nedávné“, dne 13. února 2020  
v 18.00 hodin v sokolovně s kulturním programem.
 
Výběrové řízení na provozovatele obecního obchodu
Starosta zařadil tento bod jednání pro co nejmenší časové 
prostoje při zprovoznění nového obchodu. Po technické 
stránce si stavební úřad vyžádal stanoviska hygienika a hasičů, 
na které se čeká s vyjádřením. Na obci je vybrat provozovatele. 
Je nutno vypsat koncesní řízení malého rozsahu. Starosta 
dnes obdržel zadávací dokumentaci a každému zastupiteli 
předal k prostudování vytištěnou verzi. Při procházení 
zadávací dokumentace došlo k diskuzi u výpovědní lhůty  
6 měsíců. Po vyslechnutých argumentacích byl závěr, že tato 
lhůta v dokumentaci zůstane. Dále starosta požádal o navržení 
komise pro otevírání obálek a posouzení nabídek.
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo zadávací dokumentaci 
pro koncesní řízení malého rozsahu „Výběr provozovatele 
obecního obchodu v Žalkovicích“. Dále schválilo výběrové 

řízení na provozovatele obecního obchodu v Žalkovicích  
a jmenovalo komisi pro otevírání obálek a posouzení nabídek 
ve složení: Radomír Pala, Lenka Svobodová a Mgr. Vendula 
Netopilová, náhradník: Michaela Kavanová.

Cenová nabídka na PD sadové úpravy okolo obecního 
obchodu
Starosta předložil cenovou nabídku pí. Sprinzlové na PD – 
sadové úpravy okolo obecního obchodu, za částku 18 900 Kč 
včetně DPH. Obec již s tímto dodavatelem spolupracovala  
a byla s jeho službami spokojená. Dotaz: paní Lenka Bajgarová 
– počítá se i s lavičkami? Ano je počítáno v okolí obchodu  
i s mobiliářem.
Zastupitelstvo obce Žalkovice cenovou nabídku pí. Sprinzlové 
na PD sadové úpravy v okolí obecního obchodu schválilo.

Různé
Starosta se vrátil ke směně pozemků s obcí Říkovice. Je to 
historický majetek obce. Pozemky, které by obec Říkovice 
dostala, by se ze zahrad proměnily na pozemky stavební. Lidé 
by legalizovali své bydlení a je zde možnost, že obec Říkovice 
dostane na RUD další peníze, které by byly během deseti let 
vyšší než jeden milion korun. Proto starosta nepovažuje za 
výhodné pouhou směnu pozemku v poměru 1: 1,3. Vhodnější 
by pro naši obec bylo, pokud by se lidé žijící na našem katastru 
stali občany Žalkovic. Vše je ale teprve na počátku jednání  
a uvidíme, s čím představitelé obce Říkovice přijdou. Vznikají 
tady samozřejmě i problémy jako třeba napojení na kanalizaci 
nebo při vyhledávání místa záchrannou službou. Je cílem 
vyřešit tuto situaci ke spokojenosti obou stran, ale nesmí být 
vzniklý stav nevýhodný pro obec Žalkovice.
Obchod, jak už bylo uvedeno, v současnosti se čeká na vyjádření 
hasičů a hygienika, jejichž stanovisko si vyžádal stavební úřad.
Pan Luboš Dohnal ml. – bylo počítáno se zábradlím v okolí 
obchodu směrem k cestě? Starosta odpovídá, že chodník 
úplně nesousedí s cestou, je tam ještě pás zeleně. Pan Dohnal 
podotýká, že tam bude zvýšený pohyb lidí a měl na mysli 
hlavně děti. V projektu se se zábradlím nepočítalo.
Pan Stoklásek – jak často jezdí vyvážet kontejnery na papír  
u bývalé Jednoty? Odvoz je naplánován tak, aby to bylo 
pro obec finančně únosné. Starosta o současném problému  
u Jednoty ví, doufá, že je to pouze přechodný jev a apeluje 
na občany, aby sešlapávali nejen plasty, ale i papír je třeba do 
kontejnerů vhazovat úsporně tak, aby se tam toho vešlo co 
nejvíce (ne celé krabice). Biopas opět zvýšil cenu za odvoz kg 
plastu i papíru. O plasty není zájem, a i zájem o papír není 
pravidelný. Do budoucna nás čeká rozhodování, jak se s tím 
vším kolem odpadu vyrovnat, aby poplatky nebyly neúnosné.
Paní Svobodová – kdy by se měla dělat rekonstrukce 
víceúčelového hřiště s ohledem na plánovanou akci  
v květnu? Starosta odpovídá, že pokud se bude realizovat, tak 
pravděpodobně na podzim.
Pan Ing. Bajgar – jak to vypadá se stavbou pana Havlase? 
Tuto stavbu řeší stavební úřad a bylo vydáno rozhodnutí  
o odstranění stavby.
Paní L. Bajgarová – nemohl by provozovatel obchodu řešit  
i doručování zásilek, pokud občané nejsou doma. Je to 
poměrně nekomfortní jezdit do Břestu (provozní doba). 
Starosta – většinou se to řeší pomocí sousedů, a pokud není 
potřeba něco platit, lze přes obecní úřad. Nejevilo se jako 
vhodné zakomponovat do koncesního řízení tuto povinnost. 
Pan L. Dohnal ml. – kdo doplňuje sáčky pro sběr exkrementů 
po psech. Starosta – zajistíme.

Informace ze zasedání zastupitelstva za první pololetí roku 2020
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Hodová zábava
Delší dobu jsme zvažovali, jak obohatit naši činnost a přispět tak 
ke kulturnímu vyžití v naší obci. Po úspěšném Dětském dnu, který 
jsme spolupořádali v součinnosti s obcí a dalšími spolky z Žalkovic, 
jsme se rozhodli pro obnovení tradice hodových zábav. Proto byl 
zvolen termín 7. prosince. 
Vedle obvyklých organizačních starostí s kapelou, občerstvením, 
zajištěním plakátů, přípravy a úklidu sálu jsme chtěli zábavě dodat 
punc jedinečnosti. Udělat ji něčím jiným než pouhou „vesnickou 
tancovačkou“. A když přišla naše skvělá hospodářka s nápadem 
vyhlásit anketu O Žalkovického sportovce roku, bylo rozhodnuto. 
Nikdo z nás neměl s ničím podobným zkušenost. Někteří váhali zda, 
a jak to občané přijmou. „Kdo nic nedělá, ten nic nezkazí“, řekli jsme 
si a pustili se do práce. Shodli jsme se, že rozhodnout by měli občané 
a připravili anketní lístky, na kterých bylo vysvětleno, o co se jedná 
a kdo a jak může hlasovat. Autorka nápadu anketní lístky nejen 
vytiskla, ale i osobně roznesla do každé poštovní schránky ve vsi.  
A pak jsme čekali, kolik anketních lístků se nám vrátí. Vrátilo se jich 
dost na to, abychom mohli výsledky vyhlásit. Odtajnění výsledků 
proběhlo na Hodové zábavě.

O hudbu k tanci i poslechu se starala pro Žalkovice neznámá kapela 
Grant z Hněvotína. Skupina hrála oblíbené hity převážně české 
provenience a zpěvák Jan Čechovský všechny přítomné doslova 
uchvátil svou interpretací známé písně Andrei Bocelliho „Time to 
Say Goodbay“.

Program zábavy otevíral dětský folklórní soubor Ječmínek 
z Chropyně se svým hodovým pásmem. Vystoupení dětí 
v tradičních hanáckých krojích bylo velmi příjemným zpestřením 
a připomenutím tradic. Děti byly za své krásné vystoupení právem 
odměněny dlouhotrvajícím potleskem.

Dalším očekávaným bodem programu bylo vyhlášení výsledků 
ankety O Žalkovického sportovce roku. Báječný moderátor večera, 
Tomáš „Tim“ Topič, poodhalil přítomným zákulisí příprav této 
ankety a tím ještě zvýšil očekávání přítomných. A pak již vyhlásil 
vítěze ankety, kterým se po zásluze stal Radomír Pala ml. Radek 
obdržel památeční pohár se svojí jmenovkou, aby mu připomínala 
tento okamžik. V improvizovaném rozhovoru, který s ním vedl 
Franta Kopp, Radek vyjádřil své překvapení a poděkování za toto 
ocenění.

Po vyhlášení ankety, slavnostních přípitcích a tanečcích s 
vítězem vše směřovalo k vylosování tomboly. Hlavní cenu, kterou 
věnovala Obec Žalkovice, víkendový pobyt v pivních lázních získal  
k překvapení všech zpěvák Jan Čechovský, který tak bude mít na 
naši Hodovou zábavu jistě příjemné vzpomínky.

Když hudba o půl třetí dohrála, byla zábava ještě v plném běhu. 
Přítomné dámy se rozhodli si za doprovodu reprodukované hudby 
zacvičit a tak není divu, že ti nejvytrvalejší opouštěli sokolovnu 
takřka s kokrháním kohoutů.

Na Mikuláše na Hodové zábavě v sokolovně v Žalkovicích 
na shledanou. (Jh)

Vítěz ankety O Žalkovického sportovce roku Radomír Pala ml.

Dětský folklórní soubor Ječmínek
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Vodění medvěda
Po roce opět proběhlo v naši obci tradiční vodění medvěda  
a ostatkovou zábavu zpestřenou pochováváním basy, které 
uspořádali naši hasiči. V chladném počasí se vydaly pestrobarevné 
masky v čele s medvědem a za doprovodu muzikantů z Břestu po 
obci. Medvěd poctivě obešel všechna stavení a u nich po malém 
občerstvení pokračoval průvod dále, než prošel celou vesnicí. 
Nejde jen o průvod masek, ale také o znovu obnovení tradic  
a veselých obřadů, které k masopustu, ostatkové zábavě a k nim 
pojícím se zvykům patří.

Veselí ukončil ostatkový večer se „smutným obřadem“ – 
pochováváním basy. Za přítomnosti masek faráře a kostelníka, 
byla basa řádně oplakána, vykropena a zapita, zazněly přímluvy  
a litánije, připomínající „vážné“ události, které se v obci za celý 
rok udály. Tak proběhlo loučení s basou a příprava na šestitýdenní 
půst, po který bude basa po celou dobu půstu až do Velikonoc 
tiše spát. Na toto období půstu jsme se, jak se patří, připravilia 
posilnili, tak jak to má být. (RK)

Žalkovické Šibřinky aneb Cirkus bude!
A byl! Sokolovna se proměnila v cirkusové šapitó a v sobotu  
1. února přišla premiéra i derniéra představení současně.

Po úvodním odhalení „ředitele cirkusu“ vstoupili do manéže za 
ryčného pochodu klaunové a provazochodkyně v doprovodu žirafy 
s tygrem. Následovalo první vyvrcholení představení, a to drezúra 
lachtanů. Všichni tři lachtánci i se svým drezérem přihlížející 
publikum královsky pobavili. A pak již v rychlém sledu přicházeli 
další a další vystupující. Klaun s opičkou na kolečkových bruslích, 
tři králíci z klobouku s kouzelníkem, provazochodkyně „Lady 
Vymazlená“. Druhým vrcholem pak bylo číslo „Lecha Antonoviče 
Silákoviče“. Přehlídka masek skončila vydařeným tancem 
puntíkovaných zeber z Madagaskaru. Závěrečný společný rej 
masek byl odměněn bouřlivým potleskem přítomného obecenstva.

Pak již ve střídajících se rytmech výborně hrajícího tria One 
Classic Herberta Novotného pokračovala zábava až do půlnoci, 
kdy si výherci vyzvedli své výhry a pak dál do časných ranních 
hodin. (Jh)
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Křest knihy 
Text: J. Neradilová
Foto: J. Pala

Téměř roky trvala příprava knihy „Žalkovice dávné i nedávné“, která 
vznikla u příležitosti 800. výročí od první písemné zmínky o naší 
obci. A knihu bylo samozřejmě nutné slavnostně pokřtít za účasti 
občanů. Proto v daný den všichni přicházeli do místní sokolovny, kde 
je přivítala cimbálová skupina „Dubina“ z Kroměříže. Jejich krásné 
písničky pohladily všechny po duši a byly milým zpestřením večera.

Starosta obce Radomír Pala v úvodu přivítal všechny přítomné  
a zvláště autory knihy, zástupce Muzejní a vlastivědné společnosti  
v Brně.

Poté pohovořil PhDr. Fišer o tom, jak kniha vznikala, o chvílích, kdy 

se dařilo, nebo nastaly problémy. Nakonec se však dílo podařilo ke 
spokojenosti všech. Knihu bylo možné si zakoupit i s podpisem 
autorů.

Velmi zábavná byla dražba knihy, která byla věnována starostovi 
Břestu p. Navrátilovi. Vydražená částka činila 2.150,- Kč a byla 
věnována místní škole. 

A potom už jenom zábava a pohoštění. Celý sál tleskal vystoupení 
souboru „Ječmínek“ z Chropyně a nechyběl ani tanec a zpěv 
přítomných. V pozdních nočních hodinách jsme se rozcházeli 
spokojení z příjemného večera, s knihou ve které budeme s nostalgií 
často listovat.

„Nebýt minulosti, museli bychom žít bez vzpomínek.“ 

Poděkování si zasloužili i místní občané, kteří přispěli do knihy 
informacemi, písemnostmi a fotografiemi.

Stojící zleva – Mgr. M. Hnilicová, R. Pala, PhDr. Fišer; Sedící zleva – Doc. PhDr. L. Šebela, CSc., J. Hanák, M. Černínová 

Zrcadlo času – Fotbalové hřiště

1950 nyní
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Sokol Žalkovice 2020
Rok 2020 je pro Žalkovické sokoly 
výjimečný. Výjimečný, protože v tomto 
roce oslavíme sté výročí založení našeho 
spolku. A výjimečný i tím, že dřív než 
jsme stihli oslavy připravit a seznámit 
s nacházejícími oslavami veřejnost, 
zastavil se život na celém světě  
v obavách z pandemie zákeřné nemoci 
COVID – 19. O našich akcích, které jsme 

stihli uspořádat již v závěru minulého roku nebo na začátku toho 
letošního, se dočtete na jiných místech Zpravodaje. Zde jen krátké 
shrnutí naší činnosti v cvičebním roce 2019/2020. Od podzimu se 
vedle tradičních tréninků stolních tenistů, volejbalistů i fotbalistů, 
rozběhli v sokolovně další nové nebo staronové aktivity.  
K tradičnímu cvičení dětí přibyl Zálesácký kroužek a dvakrát týdně 
cvičení žen. Sportovní činnost se rozšířila 

o mladé florbalisty a muži si opět našli cestu k hodinám za 
pingpongovými stoly. Není proto divu, že sokolovna v odpoledních 
a podvečerních hodinách doslova praskala ve švech.

Sokolovna. Domov sokolů. Nyní již delší dobu i velký otazník. Jak 
dále naložit s majetkem, který nám zanechali naši předchůdci. 
Věřím, že se nám podaří společně nalézt ten nejlepší způsob jak 
toto naše dědictví uchovat a zvelebit, aby i v dalších desetiletích 
byla místem, kde se Žalkovičtí setkávají, jak na poli sportovním, 
tak při společné zábavě. Prozatím se snažíme alespoň drobnými 
úpravami zajistit, aby sokolovna sloužila všem, kteří ji užívají.

Ještě k oslavám 100. výročí Sokola. Zveme všechny naše členy  
a příznivce k oslavě tohoto významného výročí dne 29. srpna 
2020. O programu a průběhu oslav vás budeme včas informovat.

Ján Horký, starosta Tělocvičné jednoty Sokol Žalkovice

Z činnosti místní skupiny Českého Červeného Kříže Žalkovice  
v roce 2019

Text a foto: M. Vymětalová
✯ V měsíci únoru jsme si připomněli 100 let od založení spolku 

Červeného kříže. V Praze na Žofíně se na tuto počest konal 
ples. Zúčastnila se ho i naše sestra Marie Bajgarová, která je 
zároveň členkou Výboru oblastního spolku ČČK Kroměříž.

✯ Již tradičně se v obci poslední dubnový den staví Májka. 
Její organizaci zajišťují místní hasiči. Červený kříž při této 
příležitosti uspořádal pro děti Čarodějnickou Olympiádu. Sraz 
dětí v maskách byl u Školy. Odtud jsme se vydali na Dětské 
hřiště - „Rybníček“ kde byli pro děti připraveny různé soutěže. 
Nejlepší soutěžící i masky dostali sladkou odměnu.

✯ V květnu si Sbor dobrovolných hasičů připomíná svátek 
svatého Floriána – patrona hasičů. Za hasiče byla 5. května  
v místním kostele sv. Mikuláše sloužena mše, které se společně 
s hasiči zúčastnili i naše sestry z Červeného kříže.

✯ V květnu se také každý rok koná „květinová sbírka“ kterou 
pořádá Liga proti rakovině Praha. Letošní květinová sbírka se 
konala 15. května, byla zaměřena na boj proti rakovině plic. 
Každoročně se do této sbírky zapojujeme. Naše sestra Marie 

Bajgarová zajistí Žluté kvítky, které prodává zájemcům v naší 
obci.

✯ Na přelomu prázdnin uspořádali Žalkovičtí hasiči společně se 
Sokolem a Obecním úřadem Příměstský tábor pro děti. Na 
fotbalovém hřišti bylo pro děti a rodiče připraveno ve čtvrtek 
zábavné odpoledne. Pro děti jsme připravili ukázky první 
pomoci při zlomeninách a dalších úrazech. Vyzkoušet si mohli 
také masáž srdce a umělé dýchání.

✯ 8. listopadu jsme společně s Obecním úřadem a Sokolem 
uspořádali v sokolovně Školení - Kurz první pomoci. Sešli jsme 
se v pátek v 17 hodin. Školení provedli zkušení pracovníci, 
kteří nás seznámili se situacemi ohrožující naše zdraví a životy. 
Ukázali nám jak se v takových situacích zachovat, aby pomoc 
byla co nejúčinnější. Seznámili nás i s novou mobilní aplikací 
Záchranka. Děti i dospělí si mohli vyzkoušet jak dát první 
pomoc i masáž srdce na figurínách. Školení bylo zajímavé 
a určitě přínosné, jen nás mrzí velmi malá účast a zájem ze 
strany spoluobčanů.
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Viděla jsem polární záři
Text: J. Neradilová
Foto: B. Vykoukalová

Barbora Vykoukalová je úspěšnou studentkou II. Ročníku 
Masarykovy univerzity v Brně, která ochotně souhlasila  
s rozhovorem o svých zážitcích ze studijního pobytu.

Jak se stalo, že si se objevila ve Švédsku?
Na univerzitě jsem se přihlásila do programu ERASMUS+, který 

zajišťuje zdarma studium v zahraničí. Rozhodovala jsem se mezi 
Francií, Španělskem a Švédskem. Z důvodu, že ve Švédsku mluví 
všichni kvalitní angličtinou a já jsem se chtěla v této řeči zdokonalit, 
vyhrálo Švédsko. Na cestu jsem se vydala spolu se spolužačkou  
17. ledna a vrátit jsme se měly 8. června.

Tvé dojmy po příjezdu do cizí země?
Letadlem jsem letěla z Prahy do Stockholmu 2 hodiny, kde jsem 

přespala a ráno pokračovala vlakem na místo do města Örebro. Po 
vyřízení formalit jsem se ubytovala na kolejích. Způsob studia je tady 
jiný než u nás. Učí se pět hlavních předmětů, 5 týdnů na 1 předmět  
a 1 týden na zkoušku. Ve výsledku je škola 4 hodiny týdně, 2 dny po  
2 hodinách. Daleko větší důraz a čas se zde klade na domácí přípravu. 
Studovalo se pouze v angličtině, kterou se všude mluví. Spolu se 
mnou tady byli studenti z Francie, Španělska, Německa, Rakouska, 
USA, Kanady, Finska, Koreje a jeden student z Indie. Celkem 100 
lidí. Zdarma byl orientační program během studia – seznamovací 
akce, soutěže, zábavné večery, vycházky do města apod.

A teď k tvému pobytu na severu země?
Do programu ERASMUS+ je kromě studia zařazen i jeden výlet 

pro všechny studenty, a to do města na severu země Riksgränsen. Já 
jsem měla to štěstí, že jsem se stala členkou komise, která akci pro 
70 studentů organizovala. Výlet byl pro mne zdarma vzhledem k 
tomu, že jsem nesla odpovědnost za zdárný průběh. Do cíle jsme jeli 
24 hodin autobusem a na každý den byla objednaná nějaká aktivita 
– cesta psím spřežením, návštěva sobí farmy u Laponců, prohlídka 
města Kiruna, kde se těží železná ruda. Krásný byl výlet do Norska 
k fjordu, který nezamrzá a může se zde koupat. Další akcí byl kurz 
přežití, kdy jsme lovili ryby v ledu, zapálili oheň, stavěli obydlí ze 
sněhu a lyžovali. Úžasná byla prohlídka hotelu z ledu, ve kterém byly 
pokoje k ubytování, bar, skleničky prostě všechno z ledu. Nádherný 
zážitek pro mne však byla polární záře, která zůstane navždycky  
v mých vzpomínkách.

Co se dělo, když se objevil koronavir?
Zpočátku se nedělo vůbec nic a tak jsme byli v klidu. Ve Švédsku 

byl totiž přístup k této situaci velmi benevolentní. Až když jsme se 
dozvěděli, že zavírají hranice a ruší lety, rozhodli jsme se k návratu. 
Ale bohužel nebylo jak. Dva týdny jsme čekali na autobus z Česka do 
Prahy. A potom samozřejmě na 14 dní do karantény. Díky pandemii 
se všechny mé poznávací plány neuskutečnily a z toho mi bylo 
trochu smutno.

Nyní pokračuji ve studiu přes internet, abych dokončila všechny 
předměty ze švédské univerzity a nemusela vracet stipendium. 
Současně dokončuji rok i v Brně. Bylo nutné předčasně pobyt 
ukončit, ale život jde dál a já musím říci, že se mi ve Švédsku moc 
líbilo.

Děkuji Barboře za opravdu velmi zajímavý rozhovor a všichni  
jí přejeme hodně štěstí a samé výborné studijní výsledky!

Bára Vykoukalová

Putování se psím spřežením

Pověstná polární záře

Hotel z ledu
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Společenská rubrika
Jubilanti 1. pololetí roku 2020, kteří oslavili významné životní výročí:

50 let – Netopilová Alena, Škopíková Ludmila, Skybjaková Dana, Uhírek Pavel, Hánečková Marie, Kubová Lenka, Zapletalíková Renata
60 let – Vymětalová Miroslava, Vodička Milan
70 let – Sumcová Dana, Vykoukal Jaroslav, Černín Rudolf, Pátík Josef,, Burešová Květoslava
80 let – Zavřelová Bedřiška, Číhalová Vojtěška

91 let – Martincová Marie
95 let – Ženčáková Bohumila

Jubilantům blahopřejeme a přejeme pevné zdraví.

Škrabaňa Tobiáš Stoklásek Antonín

Úmrtí

Narozené děti

Fotografie a údaje ve Společenské rubrice jsou zveřejněny ze souhlasem prezentovaných občanů, zákonných zástupců  
a rodinných příslušníků dle zákona 101/2000 Sb. resp. GDPR tak zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník.

Kvěťáková Ludmila (82 let)
Kubín Jan (79 let)
Kuba Vojtěch (78 let)
Netopil Petr (28 let)

(Před)vánoční tvoření v sokolovně
V neděli 1.12.2019 se ve svátečně vyzdobené, cukrovím  
a punčem provoněné žalkovické sokolovně sešlo několik desítek 
maminek, dětí, babiček a dalších návštěvníků na již druhém 
(Před)vánočním tvoření. Akci pořádaly maminky z výtvarného 
kroužku Malý šikula.

Všichni si zde v příjemné předvánoční náladě zkusili vytvořit 
vánoční ozdoby a přispět k výzdobě vánočního stromečku. 
Ten byl stejně jako před rokem věnován ZŠ a MŠ Žalkovice. 
Organizátoři by tímto rádi poděkovali všem, kteří pomohli  
s realizací akce. A pokud “vyšší moc” dovolí, těšíme se, že i letos 
tuto tradici v předvánočním čase zopakujeme.
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Československa námořní válečná 
vlajka (1935–1955)

Československa námořní válečná 
vlajka (1955–1960)

Štefánikova vlajka používaná od 
roku 1918 Československou Národní 
radou v Paříži a československými 
legionáři na Sibiři se pro účely státní 
vlajky příliš nehodila.

Vlajka navržená malířem 
Vojtěchem Preissigem, používaná 
československými krajany v USA, 
patřila také k návrhům na státní 
vlajku Československa.

100 let státní vlajky České 
republiky

Text: J. Neradilová
Foto: Internet

Letos si připomínáme významné výročí a to 100 výročí vzniku 
státní vlajky České, respektive Československé republiky.

30. března 1920 totiž její podobu schválil československý 
parlament. I když se za dlouhých 100 let v naší zemi měnilo 
lecos, včetně hranic, názvů nebo státních symbolů, podoba naší 
vlajky zůstala po celou tuto dobu beze změny. 

Poslední den roku 1918 vznikla tzv. znaková komise, která 
měla vytvořit jednoduchou, nezaměnitelnou novou státní 
vlajku. V diskusích vznikaly nemalé střety o to, jak by měla 
vlajka vypadat. Uvažovalo se kupříkladu o umístění pěti hvězd 
na vlajce. Měly představovat Česko, Slovensko, Moravu, Slezsko 
a Podkarpatskou Rus. Jiní chtěli do vlajky vkomponovat prvky 
jako husitský kalich, kotvu nebo českého lva.

Nakonec však převážila navržená vlajka s použitím modrého 
klínu na červeném a bílém podkladě. Navrhovatelem byl Jaroslav 
Kursa a malíř Jaroslav Jareš.

Vlajka bohužel nevydržela po celé století bez přerušení.  
S německou okupací ji na zásah okupační moci nahradila nová, 
tvořená třemi vodorovnými, stejně širokými pruhy v pořadí bílá, 
červená a modrá barva.

Zahraniční odboj si však původní československou státní 
vlajku podržel a po rozdělení společného státu v roce 1993 se 
stala i státní vlajkou samostatné České republiky.

V původním návrhu Jaroslava Kursy sahal modrý klín pouze  
do jedné třetiny délky vlajky, záhy prodloužený do poloviny  

z důvodů vyváženosti všech tří barev.

Bílo-červená vlajka byla dlouhá 
léta používána jako jeden ze 
symbolů českých zemí. Vlajka byla 
použita na mírové konferenci ve 
Švédsku, kde zastupovala český 
národ. V roce 1919 ji K. Tingley 
předala veliteli 5. transportu čs. 

legií z lodi Archer, plujícího do Evropy přes USA. Prvního 
oficiálního vyvěšení se československá bílo-červená vlajka 
dočkala 18. října 1918, kdy byla vztyčena ve Washingtonu 
na domě, v němž bydlel T. G. Masaryk. Téhož dne předal 
představitelům USA Prohlášení nezávislosti československého 
národa, tzv. Washingtonskou deklaraci.

Československá vlajka 
(1920–1939 a 1945–1992)
Česká republika 
(1993-doposud)

Protektorát Čechy a Morava 
(1939-1945)
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Jak mohla vypadat naše státní 
vlajka ?

Originál návrhu vlajky 
Československé republiky od 
Josefa Záruby-Pfeffermanna 
(větší výkres s obdélníkovým 
kantonem), který ústavní 
výbor nebo později Národní 
shromáždění neschválilo.

Další z Pfeffermannových návrhů, 
o kterém toho moc nevíme a 
nebyl pravděpodobně předmětem 
hlasování ústavní komise ani 
Národního shromáždění. Pět 
hvězd symbolizuje Čechy, 
Moravu, Slezsko, Slovensko a 
Podkarpatskou Rus. Není bez 
zajímavosti, že některé jiné 
návrhy obsahovaly dokonce 
hvězd šest. Šestá symbolizovala 
Těšínsko.

Jaroslav Jareš, Návrhy státní 
vlajky, 1919. Znaková komise 
se věnovala problematice 
státní vlajky poprvé 1. dubna 
1919. V květnu se do diskuse 
zapojil Umělecký sbor 
Památníku odboje (dnešního 
Vojenského historického 
ústavu), v jehož plénu 
zasedaly známé osobnosti, 
jako architekt Josef Gočár, 
výtvarníci František Kupka, 
Václav Špála a další.

Vojtěch Preissig, návrhy státní vlajky, 1919. Vojtěch Preissig 
vycházel ve svých návrzích z tvorby pro zahraniční odboj  
v letech války. Obdobně tomu bylo i v případě vedoucího 
výtvarné skupiny Památníku odboje, kapitána francouzských 
legií a jednoho z nejvýznamnějších českých výtvarníků, 
Františka Kupky.

Autor návrhu československé státní 
vlajky Jaroslav Kursa a jeho návrhy 
na státní vlajku.

Samozřejmě, vznikla ještě celá řada návrhů a některé spolky 
používaly vlajky dle svých představ, ale vyhrát mohl jen jeden 
návrh, který vítězí dodnes.
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Školní rok 2019/2020 trochu jinak aneb škola v době 
koronavirové pandemie

Díky dalšímu rozvolňování jsme se mohli nakonec společně i vyfotit-na památku jak jinak v rouškách

Text a foto: Mgr. D. Tesaříková

Letošní, pro všechny v mnohém velmi mimořádný a náročný, 
školní rok končí. Žáci školy dostali vysvědčení za školní rok, který 
nikdy před tím nezažili a spolu s nimi ani nikdo z nás dospělých.

S účinností od středy 11. března 2020 byla na základě 
vydaného Mimořádného opatření Ministerstva zdravotnictví 
zakázána osobní přítomnost žáků na základním, středním  
a vyšším odborném vzdělávání ve školách a školských zařízeních. 
Předmětem opatření byl zákaz vzdělávání na všech typech škol 
pro potřeby ochrany před výskytem a šířením onemocnění 
COVID-19, neboť hromadné vzdělávání představovalo vyšší 
riziko přenosu onemocnění vzhledem k vysoké kumulaci osob ve 
vymezeném prostoru. 

Po dohodě se zřizovatelem byl také od úterý 17. března 2020 
přerušen provoz v naší mateřské škole, a to do odvolání.

Nastalo pro všechny náročné období, protože jsme byli díky 
protikoronavirovým opatřením uzavřeni do svých domovů. 
Museli jsme se najednou vypořádat se vzniklou situací, nalézt 
řešení, jak i nadále žáky vzdělávat, a to bez podpory a návodu 
našeho Ministerstva školství. Nebylo to pro nikoho vůbec 
jednoduché – pro děti, jejich rodiče a nás pedagogy. Začalo nám 
učení na dálku – tzv. distanční vzdělávání, s nímž se každá škola 
musela vypořádat po svém.

Začali jsme dětem v jednotlivých ročnících psát týdenní plány 
s učivem do jednotlivých předmětů, které jsme elektronickou 
cestou posílali jejich rodičům. Ti je svým dětem vždy každý týden 
vytiskli společně se zaslanými pracovními listy a dle našich rad 
a písemných pokynů je děti splnily, nosily ke škole do schránky 
ke kontrole nebo starší žáci posílaly emailem či ofocené přes 
messenger nám zpět. Po třech týdnech jsme se rozhodli k tomuto 

plnění úkolů přidat ještě online učení, které probíhalo přes skype. 
Nejprve bylo potřeba, aby rodiče dětem nainstalovali aplikaci 
skype a naučili ji děti používat. Spojení přes skype děti ze začátku 
přijaly s nadšením, protože jsme se po dlouhé době mohli vidět, 
popovídat si a hlavně na společných setkáních si potřebné 
učivo vysvětlit, a tak aspoň trochu odlehčit jejich rodičům  
s vysvětlováním. Výuka přes skype nejdřív probíhala třikrát 
týdně u třeťáků a čtvrťáků. O něco později se připojili a vyzkoušeli 
skypovou výuku se svojí paní učitelkou i naši nejmenší školáci.

I když jsme se při skypování viděli, tak jsme postupně zjišťovali 
a cítili, že nám všem chybí kontakty, školní prostředí, popovídání 
si z očí do očí, hry a všechny naše školní aktivity. Proto jsme  
s postupným rozvolňováním mimořádných opatření přivítali 
možnost ke znovuotevření škol od 25. května 2020 pro žáky  
1. stupně. Ke stejnému datu byla znovuotevřena také naše 
mateřská škola.

Ministerstvo školství vydalo manuály „Ochrana zdraví a provoz 
základních škol v období do konce školního roku 2019/2020“ 
a „Ochrana zdraví a provoz mateřských škol v období do konce 
školního roku 2019/2020“ v nichž stanovilo pravidla a pokyny 
pro provoz školy a školky za mimořádných podmínek, kterými 
se ředitelé škol řídili. Jak ale v praxi dodržet pravidla bezpečné 
výuky pro děti, žáky a zaměstnance škol bylo jen na nich. Účast 
žáků základních škol na výuce i přítomnost dětí ve školce byla 
dobrovolná. Záleželo na rodičích, zda byl kontakt se spolužáky  
a pracovníky školských zařízení pro jeho dítko vhodný a bezpečný. 
Ve školách byl kladen důraz na organizaci vstupu dětí do školy 
různými vchody, ne najednou. Žáci museli sedět po jednom  
v lavicích s dvoumetrovými rozestupy, ve třídě jich smělo být 
maximálně 15 ve skupině a skupiny se nesměly ve škole potkávat. 
Velmi se dbalo na dodržování hygienických opatření.
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Po zjištění personálních možností naší školy jsme byli schopni 
pro vzdělávání ve škole zajistit jen jednoho pedagogického 
pracovníka – ředitelku školy. K dobrovolnému vzdělávání bylo 
možné přijmout tedy jednu školní skupinu, v našem případě jen 
žáky 3. ročníku a částečně 4. ročníku. Ti se učili v dopoledních 
hodinách ve škole v čase od 7.45 do 10:30. Po skončení této 
výuky následovala online výuka se žáky 4. ročníku, kteří se stále 
vzdělávali doma, a jen dvě žákyně na přání rodičů docházely do 
školy. Třídní učitelka 1. - 2. r. ze zdravotních důvodů vzdělávala své 
žáky i po 25. květnu 2020 na dálku. Školní družinu zabezpečovala 
do 15 hodin paní vychovatelka. 

V době uzavření mateřské školy paní učitelky posílaly 
elektronickou poštou předškolním dětem pracovní listy zaměřené 
na rozvoj grafomotoriky a matematických představ.

V čem tři měsíce koronavirové krize škole prospěly? V první 
řadě se zlepšila gramotnost žáků i učitelů v oblasti informačních 
technologií. Každý učitel, každá škola měli jiné nasazení  
a každý měl jinou schopnost pracovat s technikou. Složitá situace 
měla pozitivní dopad na chování žáků, na jejich zodpovědnost 
a spolehlivost. Žáci se také hodně osamostatnili a naučili se 
rozplánovat splnění poslaných úkolů.

A jak sami napsali, tak se poučili, že se musí o sebe starat, aby 
se nenakazili a být ohleduplní k druhým. Naučili se nosit roušku, 
často a víc než dříve si umývat a dezinfikovat ruce. A hlavně 
pocítili absenci školy a uvědomili si, jak je pro ně škola důležitá, 
jak se jim po uzavřené škole stýská.

Také rodiče mnohem víc pronikli do učiva a udělali si svůj 
nějaký názor.

Chtěla bych touto cestou rodičům našich žáků moc poděkovat 
za spolupráci, za domácí přípravu s dětmi. Za jejich vynaložené 
úsilí pro své děti, aby si co nejlépe osvojily učivo v době uzavření 
škol.

Zpíváš, zpívám, zpíváme….
Text a foto: Mgr. D. Tesaříková

Každý rok se konají mezi školami okresní přehlídky ve zpěvu, 
v přednesu, ve sportu. 

20. února 2020 se Domem kultury v Kroměříži rozezněly tóny 
hanáckých písníček v podání malých zpěváků, protože se zde 
konalo okresní kolo přehlídky ve zpěvu lidových písní z Hané 
pod názvem „O hanáckyho kohóta“. 

Pravidelně se této dětské soutěže zúčastňují i žáci naší školy.

V letošním roce nás reprezentovali v 1. kategorii sólového 
zpěvu Tomás Roriz Černín a ve starší 2. kategorii Justýna 
Dráňová. Oba zpěváci představili dvě lidové písně v hanáckém 
nářečí bez hudebního doprovodu, při kterých podali vynikající 
pěvecké výkony. Tomásovi bylo uděleno Čestné uznání a svým 
výkonem se probojoval a postoupil do krajského kola.

Krajská přehlídka ve zpěvu hanáckých písní se měla konat  
v dubnu v Prostějově. Z důvodu koronavirové pandemie však 
byla zrušena a přeložena na podzim. O náhradní termínu konání 
zatím nemáme žádné informace. Oběma zpěvákům děkujeme za 
vzornou reprezentaci naší školy a Tomovi přejeme hodně štěstí 
v krajském kole.

Justýna Dráňová a Tomás Roriz Černín na přehlídce ve zpěvu 
hanáckých písní

Tomás s ostatními soutěžícími dětmi 1. kategorie
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Povánoční ping pong v Žalkovicích
Text s foto:  J. Horký 

Stolní tenis má u nás v Žalkovicích velkou tradici a totéž platí 
pro turnaj, který se koná v období mezi vánocemi a Silvestrem. 
Na sklonku roku 2019 vyšel termín na 28. prosinec. 

Obavy ze slabší účasti, které jsme jako pořadatelé měli, protože 
ve stejném termínu se hráli turnaje i v Kyselovicích a Vlkoši, se 
záhy po otevření prezence rozplynuly. Přihlásilo se celkem 12 žen 
a 26 mužů a juniorů. Velmi nás potěšila účast zástupců Hanácké 
župy, Ivany Zavadilové a Kamila Zapletala. Hrací systém byl 
rozdílný u žen a u mužů. Zatímco ženy odehrály svůj turnaj 
každá s každou na dva sety, muži byli losem rozděleni do dvou 
skupin po třinácti. Ve skupinách hráli rovněž každý s každým na 
dva sety. Nejlepších osm ze skupin postoupilo do vyřazovacích 
bojů, které se hrály na dva vítězné sety a samotné finále pak na 
tři vítězné sety. U žen bylo tedy k vidění 66 zápasů a v kategorii 
mužů ve skupinách celkem 156 zápasů a v play off pak dalších 
patnáct. Bylo to odpoledne a večer nabité stolním tenisem.

Výsledky jsou „samozřejmě“ důležité, proto je potřeba 
pogratulovat vítězům a poděkovat poraženým za čestný boj  
a účast. Mezi ženami byla tentokrát nejlepší Lenka Svobodová, 
která těsně zvítězila před Simonou Kavanovou. Třetí v pořadí 
pak skončila Hanka Netopilová. Mezi muži po dramatickém 
finálovém souboji zvítězil „Pošťák Béďa Holík“ před Karlem 
Mrhálkem a Michalem Kavanem, který v souboji o třetí místo 
zdolal Jiřu Netopila. K vítězi krátká poznámka. Krom toho, že 
na našem turnaji zvítězil potřetí v řadě, stihl ve stejnou dobu 
vyhrát i souběžně hraný turnaj v Kyselovicích. Všem úspěšným 
gratulujeme a se všemi se těšíme opět za rok.

Trochu ve stínu turnaje dospělých se odehrál již dopoledne 
turnaj dětí. Účast bohužel nebyla největší, ale ty, které vstaly  
z gauče od televizorů, počítačů a tabletů si krásně zahrály a domů 
si vedle medailí odnesly i hezké věcné ceny.

Mezi děvčaty zvítězila Katka Olšanská, před Mařenkou 
Horkou a Eliškou Dráňovou a mezi kluky, dá se říct tradičně, 
vyhrál Jirka Svoboda před Pepíkem Horkým a Ondrou Kubínem. 
Jirka a Pepa se odpoledne zúčastnili i turnaje mužů a oba obstáli, 
když si vybojovali postup ze skupiny. Kéž jim sportovní duch  
a zápal vydrží i do budoucna.

Mužští medailisté – Mrhálek, Holík, Kavan

Ženské medailistky – Netopilová, Svobodová, Kavanová

Zleva: J. Svoboda, R. Vymětal, J. J. Horký, O. Kubín, J. Draňová, J. Netopil, K. Olšanská, E. Draňová, M. A. Horká, A. J. Němčíková
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Žalkovický volejbalový turnaj
Text s foto:  J. Horký 

Podobně oblíbeným sportem jako stolní tenis je v Žalkovicích 
i volejbal. Není proto divu, že byť naše sokolovna zdaleka 
nesplňuje parametry pro soutěžní utkání, vždy po Novém roce 
pořádáme v našich skromných podmínkách volejbalový turnaj.

V letošním roce se uskutečnil za účasti pěti družstev  
11. ledna. Vedle dvou domácích týmů, reprezentujících dvě 
odlišné generace, se turnaje zúčastnili hráči z Říkovic, Vlkoše  
a již tradičně naši ostravští přátelé hrající v barvách Rumotouru.

Utkání byla velmi vyrovnaná a o pořadí na stupních vítězů 
rozhodovala až vzájemná utkání. Vítězství si do Ostravy odvezli 
přátelé voňavého moku, druhé místo obsadili naši mladí hrající 
pod názvem Mlátičky a na třetím, bronzovém stupínku se díky 
vítězství nad zkušenějším z domácích týmů, umístili sousedé  
z Říkovic. 

Rumotour Ostrava

Atmosféra byla velmi přátelská a tak bylo i pořadatelům 
odpuštěno menší faux pas, když medaile, kterými byli týmy 
dekorovány, nebyly určeny volejbalistům nýbrž tenistům.

Obecní obchod zahájil provoz
Po deseti měsících od zahájení výstavby Obecního obchodu 

došlo koncem dubna k zahájení provozu.

Z výběrového řízení v rámci koncese byl vybrán provozovatel, 
a to společnost Luko Holešov.

Celkové náklady na výstavbu činily: 
Budova obchodu 6 671 302,- Kč
Přístupová komunikace a parkoviště 1 443 690,- Kč.
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Za případné tiskové chyby se omlouváme

Foto: J. Pala


